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ABSTRACT 
             During the 2003-2004 and 2004-2005 growing seasons, 103 isolates of P. infestans were recovered from  blighted tomato fields in different governorates   i.e., El-Gharbia; El-Sharkia; El-Behera; El-Minofia; Alexandria, in Egypt. All isolates were characterized for mating types where the A1 mating type was prevalent over the surveyed governorates. The rare A2 mating type, however,  constituted 3.2%; 0%; 8.5%; 0%, and 10%, for the previous governorates, respectively which was 4.8% of the total isolates (103) recovered. The A1 and the A2 mating types colonies were of white fluffy appearance with densities. The A2 isolates, however, exhibited the so called “Lumpy phenotype” where small lumps of aggregated hyphae were occurred. The A2 mating type isolates were more aggressive than the A1 mating type isolates. Mean radial growth and sporulation of the A2 isolates on Rye-A medium as well as the time to necrosis, time to sporulation, lesion extension rate, and sporulation on tomato cv. Super Strain were 5.0 mm/day, 23.2 x104/plate, 37.7 h., 61.8 h., 3.9 mm/day, 835 sporangium/cm2 of the infected area, respectively. This compared to 3.7 mm/day, 20.0 x104/plate, 42.3 h., 68.2 h., 2.5 mm/day, 591 sporangium/cm2 of the infected area for the A1 mating type isolates. The isolates were, almost, totally monomorphic at the Gpi-1 locus of Glucose-6-phosphate isomerese. Ninety eight of the total 103 isolates tested were homozygous of the genotype Gpi-1 100/100 while only five isolates were heterozygous of the genotype Gpi-1 86/100. More variations were identified for Peptidase at the Pep-1  locus. Nineteen isolates were heterozygous of the genotype Pep-1 92/100 while 84 isolates were homozugous of the genotype Gpi-1 100/100. The amount of variations identified, in the present study, revealed that the Egyptian tomato isolates of P. infestans was largly asexual. However, in some localities i.e., El-Gharbia; El-Behera governorates, sexual reproduction was probably occurring as a relatively higher diversity was revealed. The findings did not support the host  specialization  hypothesis  and  the so called “potato  race and  tomato race” of  P. infestans.          
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في دراسة علي مدي الأعوام 2003 _ 2005 جمعت نباتات و ثمار طماطم مصابة بمرض اللفحة المتأخرة من محافظات الغربية و الشرقية و المنوفية و البحيرة و الإسكندرية حيث تم عزل 103 عزلة من فطر الفيتوفثورا إنفستانز , وجد أن الطراز الجنسي A1  كان سائدا علي مدي أعوام الدراسة بجميع المحافظات المختبرة و مثل2,95%  من جملة العـزلات (103) وكشفت الدراسة عن وجود الطراز الجنسي النادر A2 علي مدي أعوام الدراسة و مثل بنسبة  8,4% من إجمالي العزلات و اقتصر وجودة علي ثلاث محافظات هى الغربية و الشرقية و الإسكندرية من بين المحافظات الخمسة المختبرة , تميزت مزارع الطرازين A1 وA2 علي بيئة الراي بمظهرها الأبيض القطني بكثافات مختلفة إلا أن عزلات الطراز A2 تميزت بما يسمى Lumpy phenotype حيث تواجد بالمزارع تجمعات هيفية كروية مميزة ميكروسكوبية الي كبيرة الحجم نسبيا .أظهرت عزلات الطراز A2 شراسة  (aggressiveness) أعلي من عزلات الطراز A1 حيث أظهرت معدل نمو (نصف قطر المزرعة) و تجرثم - علي بيئة الراي- و الوقت اللازم لظهور البقع الموضعية و التجرثم و معدل نمو بقع الاصابة و كمية الجراثيم المتكونة علي صنف الطماطم   Super Strain5.0 مم/اليوم 23.2X 410 /الطبق و37.7 ساعة و61.8 ساعه و 3.9 مم/ اليوم و835 جرثومة/سم2 من المساحة المصابة, على التوالى0 وذلك بالمقارنة ب 3.7  مم/ اليوم و20 x410 / الطبق  و42.7 ساعة و 68.2 ساعة و2.5 مم/اليوم و 591 جرثومة/سم2 من المساحة المصابة لعزلات الطراز ِِA1 0  كانت عزلات العشيرة متماثلة تقريبا عند الموقع الجيني Gpi-1  لأنزيم جلوكوز -6 - فوسفات أيزوميريز حيث ساد الطراز Gpi-1 100/100 في 98 عزلة بين ال103 عزلة المختبرة بينما كانت خمسة عزلات فقط متباينة الأليلات عند هذا الموقع الجينى ذات طراز جيني Gpi-1 86/100  هذا و قد أظهرت العشيرة تنوع أكثر عند الموقع الجيني Pep-1لأنزيم الببتيديز حيث كانت 19 عزلة متباينة الاليلات ذات طراز جينى92/100 Pep-1 بينما كانت 84عزلة متماثلة الاليلات ذات طراز جينى Pep-1 100/100 هذا الحجم من الاختلافات اوضح أن عشيرة عزلات الطماطم لفطر الفيتوفثورا إنفستانز يسودها طرازجينى واحد هو  A1 Gpi-1 100/100 Pep-1 100/100    تقريبا, مما يدل على أنها عشيرة لاجنسية غالبا وأن التكاثر الجنسى لايبدو أنة يلعب دورا فعالا فى التنوع الجينى لهذة العشيرة هذا  إلا أن الدراسة أظهرت أن بعض المحافظات  ( الغربية-البحيرة ) تميزت بحجم اكبر من التنوع لعشيرة الفطر بها مما يشير إلى أن هذة العشائر المحلية اكثر ديناميكية وأن التكاثر الجنسى ربما يلعب دورا فى التنوع الجينى بها ويجب أن يوضع ذلك فى الاعتبار لدى القائمين على برامج المقاومة, على الجانب الآخر  فإن  عشيرة عزلات الطماطم بمصر تفتقر إلى الطرز الفريدة  التى تميزها عن عشائر الفطر على نباتات البطاطس مما لايؤيد نظرية التخصص العوائلى لفطر الفيتوفثورا إنفستانز وما أصطلح علية بسلالات البطاطس والطماطم .. إلا أنة ربما نحتاج لدراسة اعمق فىهذا الشأن.







